



ခွန်အဲဉ်ယုဉ်-ကညီဒီကလုာ်စာဖိုင်ကရၢ  
 လီၢ်ခၢာ်သးဝဲလီၢ်ခိဉ်သ့ဉ်  
 ကီၢ်သူလုၤ  
 www.knuhq.org

ခွန်အဲဉ်ယုဉ်-ကညီဒီကလုာ်စာဖိုင်ကရၢ, ကရၢခိဉ်အတၢ်ကတိၤလီၤတၢ်ဖဲ  
 ကညီဒီကလုာ်မုၢ်နံၤဆၢက့ၤအလီၢ် (၇၇) ဝိတဝီ

နံၤသီ - ထုကုာ်လၢထီဉ်(၁၄)သီ, ၂၇၆၄ နံဉ်  
 လၢဖၤတြူၤအါရံၤ (၁၁) သီ, ၂၀၂၅ နံဉ်

ယပုၤကလုာ်ကညီဖိ, အဲဉ်ကလုာ်ခိဉ်န့ၢ်သိဉ်ဒုခဲလၢာ်သ့ဉ်သုဇၢ,

၂၀၂၅နံဉ် လၢဖၤတြူၤအါရံၤ (၁၁) အနံၤအံၤ မ့ၢ် “ကညီဒီကလုာ်မုၢ်နံၤ” ဆၢက့ၤအလီၢ် (၇၇) ဝိတဝီ န့ဉ်လီၤ. ဝဲကညီဒီကလုာ်မုၢ်နံၤအံၤ ယဆၢက့ၤဆၢဝါဘဉ် ယပုၤကလုာ်ကညီဖိခဲလၢာ်လၢ ကပူၤန့ဉ်ပူၤဒါ, မၤန့ၢ်အိဉ်ကဲ, ကအိဉ်လၢပဲၤဝဲဒီး ကညီကလုာ်အက့ၢ်အဂီၤ, အသူးအသ့ဉ်အလၢကပီၤန့ဉ်လီၤ. ကညီကလုာ်တၢ်စံဉ်စိၤတဲာ်စိၤအပူၤ မ့ၢ်တၢ်အဆိကတၢ်တဘျီလၢပပုၤကညီကလုာ်တဖဉ်ဟ်ဖျါထီဉ်ပုၤကညီကလုာ်အတၢ်မ့ၢ်တၢ်, ပုၤကညီကလုာ်အတၢ်တူၢ်ခိဉ်ဟ်သး, အတၢ်မိဉ်န့ၢ်သးလီၤ, ပုၤကညီကလုာ်အတၢ်ယုဉ်တၢ်ဖိန့ဉ်လီၤ. မ့ၢ်နံၤအံၤ မ့ၢ်မုၢ်နံၤလုၢ်ဒိဉ်ပုၤဒိဉ်တနံၤလၢ ကညီဒီကလုာ်အဂီၢ်ဒီး တၢ်ဟ်ပနီဉ်, မၤလၢကပီၤအိၤဒ်အမ့ၢ် “ကညီဒီကလုာ်မုၢ်နံၤ” အသိးန့ဉ်လီၤ.

အဆိကတၢ် ယစံးဘျူးဘဉ် ယပုၤကလုာ်ကညီဖိခဲလၢာ်လၢ အိဉ်ဆိးလၢတၢ်လီၤအါတီၤ, လၢအသ့ဉ်ညါဟ်ပနီဉ်လီၤအသးဒီး ဂံၢ်ယုာ်လီၤအသးလၢ အမ့ၢ်ကညီကလုာ်တဖဉ် ဟ်ဖိုင်ထီဉ်အသးဒီး မၤတၢ်သ့ဉ်နီဉ်, မၤလၢကပီၤကညီဒီကလုာ်မုၢ်နံၤအံၤန့ဉ်လီၤ. တၢ်မၤလၢကပီၤ ကညီဒီကလုာ်မုၢ်နံၤအံၤ မ့ၢ်တၢ်ဟ်ပနီဉ်, မၤလၢကပီၤလီၤက့ၤပသးလၢ ပမ့ၢ်ကညီကလုာ်အယိန့ဉ်လီၤ.

ပကညီကလုာ် အတၢ်စံဉ်စိၤတဲာ်စိၤ ဒီတကတီၢ်, ဘဉ်ကွၢ်ဆၢဉ်ခဲဒီး တၢ်ဆိဉ်တၢ်မၤနၢၤ, တၢ်မၤနၢၤမၤယဉ်, တၢ်မၤကုၢ်မၤပုၤ, တၢ်မၤတရီတပါအီၤလၢ ပုၤပတၢ်တဖဉ်အယိ ကအိဉ်မူဘဉ်ဝဲဒ် ပုၤတကလုာ်အသိးဒီး ကပူၤဖျဲးဒီး တၢ်အိဉ်မူအတၢ်ဘဉ်ကွၢ်ဆၢဉ်ခဲတဖဉ် ကသ့အဂီၢ် ဘဉ်သးလီၤသးကျဲလၢ တၢ်လီၢ်တတီၤဘဉ်တတီၤန့ဉ်လီၤ. တုၤမ့ၢ်ကညီကလုာ်တဖဉ် ဟဲန့ဉ်လီၤအိဉ်ဆိးဝဲဒ်လၢ ကီၢ်တဘျီအံၤအပူၤ လၢတၢ်သဘျီအပူၤ အါနံဉ်အါလၢ ဝံၤအလီၢ်ခံ, ကလုာ်န့ဉ်အဂၤတဖဉ် ဟဲန့ဉ်လီၤအိဉ်ဆိးဝဲဒ်ဒီး ပယီၤကလုာ်တဖဉ် မ့ၢ်ပုၤနီဉ်ဂံၢ်အါဒီးဒိဉ်စိဝဲလၢ ကီၢ်အံၤအပူၤ တစိၤဘဉ်တစိၤ လၢအက့ၢ်အဂီၤ အကလုာ်ကလုာ်န့ဉ်လီၤ. ကညီကလုာ်တဖဉ် ကပူၤဖျဲးဒီးတၢ်ဆိဉ်တၢ်မၤနၢၤအဂီၢ် ဘဉ်သးလီၢ်ကျဲ, အိဉ်မူဝဲဒ်လၢခိဉ်ပုၤလၢ, ကစၢ်ကလိကျါဒီး ကဲထီဉ်ပုၤမ့ၢ်ခိဉ်သိဉ်လၢဖိတဖဉ်န့ဉ်လီၤ.

စးထီဉ်ပဲ ပုၤအဲကလံးဖိဟဲဒုးမၤန့ၢ်ဒီးပၤကီၢ်ပယီၤဝံၤအလီၢ်ခံ, ကီၢ်မုၢ်နံၤပုၤစိာ်တၢ်သးခုကစီဉ်တဖဉ် ဟဲတုၤဝဲဆူကီၢ်ပယီၤဒီး, ထံဉ်န့ၢ်ဝဲကညီကလုာ်ဒီး, တၢ်သးခုကစီဉ် ကရၢလီၤအသးဆူ ကညီကလုာ်အိဉ်ဆိးကီၢ်ပုၤတဖဉ်အဂီၢ် ဒုးအိဉ်ထီဉ်ဝဲ ကညီအလံာ်မဲာ်ဖျါဉ်, ဒုးအိဉ်ထီဉ်တၢ်မၤလိက့ၢ်တဖဉ်န့ဉ်လီၤ. ကညီဖိတဖဉ် မၤလိမၤဒီးဘဉ်တၢ်, ဒီးန့ၢ်ဘဉ်တၢ်ကုဉ်ဘဉ်ကုဉ်သ့, တုၤဒုးလဲာ် ကညီဖိအါဂၤ လဲၤမၤလိဘဉ်တၢ် ဆူထံဉ်ယံၤကီၢ်ဂၤတဖဉ်န့ဉ်လီၤ. ကညီကလုာ်အသိးအကျါ, ပုၤသ့လံာ်သ့လဲာ်, ပုၤကုဉ်ဘဉ်ကုဉ်သ့တဖဉ် အိဉ်ထီဉ်ဝဲဒ်န့ဉ်လီၤ. ခိဖျိ တၢ်သ့လံာ်သ့လဲာ်ဒီး တၢ်ကုဉ်ဘဉ်ကုဉ်သ့အိဉ်ထီဉ်အယိ ကညီဖိတဖဉ် အမဲာ်စိဉ်ထီဉ်ဝဲဒီး ဂဲၤလိာ်တၢ်လၢ ကညီကလုာ် အတၢ်လဲၤထီဉ်လဲၤထီအဂီၢ် အိဉ်ထီဉ်ဝဲန့ဉ်လီၤ. ကညီကလုာ်ခိဉ်န့ၢ်တဖဉ် ကရၢကရိထီဉ်ကညီအတၢ်ကရၢကရိတဖဉ်ဒီး “ကညီဒီကလုာ်ကရၢ” မ့ၢ်ကရၢအဆိကတၢ် လၢအဘဉ်တၢ်ကရၢကရိထီဉ်အီၤန့ဉ်လီၤ.

ကညီဖိတဖဉ် အမဲာ်ဖးထီဉ်လၢထံဉ်ကီၢ်သးဒီး ဟ်ဖိုင်ဂဲၤလိာ်တၢ်လၢ ထံဉ်ကီၢ်သးတၢ်မၤတဖဉ် အိဉ်အါထီဉ်ဝဲန့ဉ်လီၤ. တကတီၢ်ယိ ဒ်ထံဉ်ကီၢ်သးတၢ်အိဉ်ထီဉ်သးအသိး ကညီကလုာ်တဖဉ် ကရၢကရိထီဉ်ကညီကလုာ်အတၢ်ကရၢကရိအဂၤတဖဉ်န့ဉ်လီၤ. ကညီကလုာ်တဖဉ် သ့ဉ်ညါဝဲဒ်လၢ ကအိဉ်မူဘဉ်ဝဲဒ်ပုၤတကလုာ်အသိးဒီး အတၢ်

အိမ်မှု ကလေးထိုင်လေးထိုင်အင်္ဂါ ကဘဉ်အိမ်ဒီး အင်္ဂါဒေဝ်လီလီဆီဆီ လာအပာဆွာဒီးစံညိုတီလီကွာအပူ၊ ကလုာ်အတၢ်အိမ်မှု ဘူဉ်တီဒေဝ် အိမ်ထိုင်ဝဲန့ဉ်လီ။ ကညီကလုာ်အတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲ၊ လာကအိမ်ဒီးအထံအင်္ဂါဒေဝ် အိမ်ထိုင်ဒီး ယုထိုင်ဝဲဒေဝ်ကီအဲကလံးပဒိဉ်လာတၢ်ကဟ်ပနီဉ်န့၊ ကညီကီအင်္ဂါန့ဉ်လီ။ ဘဉ်ဆဉ်ဖဲ အဲကလံးပတၢ် အဆၢကတီၢ် တဟ်ပနီဉ်ဒီးဟ့ဉ်ကညီကီဘဉ်။ အဲကလံး ဟ့ဉ်လီကွာ ကီပယီတၢ်သဘူအဆၢကတီၢ် တၢ်ဟ်ပနီဉ် န့၊ ကညီကီတအိမ်အယိ ကညီကလုာ်တဖဉ် ဂဲလိာ်ကဒီးဝဲဒေဝ်လာ ကညီကလုာ်ကအိမ်ဒီးအင်္ဂါ လီလီဆီဆီန့ဉ် လီ။ တၢ်မၤလာပဲၤ ကညီကလုာ် ထံရှုကီသဲး အတၢ်မိဉ်န့ဉ်သးလီ တၢ်မၤအဂံၢ်ကဆူဉ်အင်္ဂါ ဖဲ ၁၉၄၇န့ဉ် လါဖျါတြူၤ အါ ရံၤ(၅) သီအနံၤ ကညီတၢ်ကရၢကရိခဲလၢာ် ဟ်ဖိဉ်ထိုင်ကွာအသးဆူ **“ကညီဒီးကလုာ်စာဖိဉ်ကရၢ”** တကရၢယိ န့ဉ်လီ။ စးထိုင်ဖဲန့ဉ် ကညီဒီးကလုာ်စာဖိဉ်ကရၢ အိမ်ဆၢထၢဉ်ဒီးဂဲလိာ်တၢ်လာ ကညီကလုာ် ကဒီးန့ဉ်ဘဉ် အထံ အင်္ဂါဒီး တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်တဖဉ်အင်္ဂါန့ဉ်လီ။

တၢ်ဟ်ဖျါထိုင် ကညီဒီးကလုာ်တူၢ်လိာ်ဆိဉ်ထွဲဝဲ ကညီဒီးကလုာ်စာဖိဉ်ကရၢ အတၢ်ယုထိုင် ကညီကီဒ်ကညီက လုာ် အတၢ်မိဉ်န့ဉ်သးလီအသိးအင်္ဂါ၊ **ဖဲ ၁၉၄၈ လါဖျါတြူၤအါရံၢ် (၁၁)သီအနံၤန့ဉ်** ဒ် ကညီဒီးကလုာ်စာဖိဉ်ကရၢ အတၢ်တီခိဉ်ရိဉ်ဖဲ ဒီးတၢ်ရဲဉ်တၢ်ကျဲၤအသိး ကညီကလုာ်လာကီဒီးဘဉ်၊ တၢ်လိာ်အါတီၤ ဒီးလၢဝုာ်အါဖျါဉ် ပှၤနီဉ်ဂံၢ် (၄)ကလီၢ်ဘျဉ်တဖဉ် လၢအလီၢ်ဒေဝ်ဝဲ၊ ဟ်ဖိဉ်ထိုင်အသး၊ စိာ်ဒီးတၢ်ကိးသတြီ ဟ်ဖျါထိုင်အတၢ်ဘဉ်သးလၢအမ့ၢ်-

- (၁) ဟ့ဉ်ကညီကီတဘျီယီ
- (၂) ငှးန့ဉ်ကညီတဘးပယီတဘးတဘျီယီ
- (၃) ထံလိာ်ကီပူၤတၢ်ငှးတၢ်ယာ်ပတသးလီ

(၄) ကလုာ်တၢ်သဘဉ်ဘုဉ်ပတသးလီ - (၄) ထံဉ် လၢအမ့ၢ်ဝဲ တၢ်စံညိုပာလီၤသးခွဲးယာ်, ကလုာ်တၢ်ထဲသိး တုၤသိးခွဲးယာ်, တၢ်မုာ်တၢ်ခုဉ်ဒီးအိမ်မှုထံကိးဘဉ်လိာ်ဖိးဒု အိမ်ဒီးတၢ်ဟ်ပနီဉ်ဟ်ကဲလိာ်သးတဖဉ်ကစုဒုဒီးဟးဆုဉ် ဟ်ဖျါထိုင်ဝဲပှၤကညီကလုာ်အထံရှုကီသဲးအတၢ်မိဉ်န့ဉ်သးလီ, ကညီကလုာ်တဖဉ်အတၢ်ဟ်သးန့ဉ်လီ။

မုာ်နံၤအံၤ မုာ်တၢ်ဟ်ဖျါထိုင် ကညီကလုာ် အတၢ်ယုထိုင်ဖိး, အတၢ်မိဉ်န့ဉ်သးလီ, အတၢ်အိမ်ဆၢထၢဉ် အဆိက တၢ်တဘျီလာ ကညီကလုာ် အတၢ်စံညိုစိၤတဲစိၤအပူၤန့ဉ်လီ။ တၢ်ကသ့ဉ်နီဉ်, ဟ်ဒိဉ်, မၤလၢကပီၤမုာ်နံၤအံၤ ထီဘိလၢ ကညီတၢ်စံညိုစိၤတဲစိၤအပူၤအင်္ဂါ, ဖဲ **“ကီၤသူလုၤ ဒီကရဲး အဆိကတၢ်တဘျီ”** လၢဘဉ်တၢ်မၤအံၤ ဖဲ ၁၉၅၃ န့ဉ် လါ နီဉ်ဝုဘၢဉ် ၂၃ သီ တုၤ ၂၅ သီအနံၤ, တၢ်ဟ်ပနီဉ်မုာ်နံၤအံၤ ဒ်အမ့ၢ် **“ကညီဒီးကလုာ်မုာ်နံၤ”** န့ဉ်လီ။ မုာ်နံၤအံၤ ဘဉ်တၢ် တူၢ်လိာ်, ဟ်ပနီဉ်ဒီးမၤလၢကပီၤအံၤဒ်အမ့ၢ် **“ကညီဒီးကလုာ်မုာ်နံၤ”** လၢကညီဒီးတကလုာ်န့ဉ်လီ။

**ယပှၤကလုာ်ကညီဖိ, အိမ်ကလုာ်ခိဉ်န့ဉ်သိဉ်ခွဲးလၢာ်သ့ဉ်သုဉ်,**

ပမ့ၢ် ပှၤတကလုာ်လာ အအိဉ်လာပဲၤ ဒီးပှၤတကလုာ် အကွၢ်အဂီၢ်တဖဉ်န့ဉ်လီ။ ပအိဉ်ဒီးပတၢ်စံညိုစိၤတဲစိၤ, ပလံာ်ပလဲၢ်, ပကျိာ်ပကျိာ်, လုာ်လုာ်ထူသန့, တၢ်ဆဲးတၢ်လာ, တၢ်ဖံးအိဉ်မၤအိဉ်အကျိၤအကျဲ, တၢ်အိဉ်တၢ်ဆိးလီၢ်ကျဲ လီလီဆီဆီ ဒီးအိဉ်မူဝဲဒ် ပှၤတကလုာ်အသိးန့ဉ်လီ။ အါန့ၢ်အန့ဉ် ပအိဉ်ဒီး ကညီကလုာ်ကွၢ်ဂီၤပနီဉ်လီဆီတဖဉ် လၢအမ့ၢ်ဝဲ ကညီကလုာ် ဂံၢ်အနံဉ်, ဂံၢ်အလၢ, ကညီဒီးကလုာ် အနံဉ်ထိုင်သိ, ကညီဒီးကလုာ်အနီၢ်တယၢ် ဒီးကညီဒီး ကလုာ်အတၢ်သးဝံဉ်တဖဉ်န့ဉ်လီ။

ပပှၤကညီကလုာ် ကမ့ၢ်ဝဲ ပှၤတကလုာ်လာ ကအိဉ်မူဝဲအင်္ဂါ ပှၤကလုာ်အကွၢ်အဂီၢ် အသူးအသ့ဉ်တဖဉ်အံၤ ကဘဉ်အိဉ်မူယုာ်ဝဲဒေဝ်ဒီး ပပှၤကညီကလုာ် ကိးနီၢ်ဂၤဒဲးလၢ အတၢ်အိဉ်မူအပူၤန့ဉ်လီ။ ပပှၤကညီကလုာ် ကိးနီၢ်ဂၤဒဲး ကဘဉ်သ့ဉ်ညါဝဲ ကညီကလုာ် အတၢ်စံညိုစိၤတဲစိၤ, ပပှၤကလုာ် အကွၢ်အဂီၢ်, အတၢ်ဟ်နီဉ်တဖဉ် ဒီး ကဘဉ်သ့ဟ်ဒိဉ်, ကတီၢ်ဒီးအိဉ်မူ စူးကါဝဲ အပှၤကလုာ် အကွၢ်အဂီၢ်လၢအမ့ၢ်ဝဲ အကျိာ်, အလံာ်အလဲၢ်, အတၢ်ဆဲးတၢ်လာတဖဉ် လၢအ တၢ်အိဉ်မူကိးမုာ်နံၤအပူၤန့ဉ်လီ။

ဒ်န့ဉ်အသိး ပှၤတကလုာ် အတၢ်ဒိဉ်ထိုင်ထီထိုင်အင်္ဂါ, ပှၤတကလုာ် ကဘဉ်အိဉ်ဝဲဒေဝ်ဒီး **“တၢ်သဘူ, တၢ်ထဲ သိးတုၤသိး, တၢ်စံညိုပာလီၤသးခွဲးယာ်”** သ့ဉ်တဖဉ်အံၤ ဖဲကီၢ်အံၤအပူၤန့ဉ်လီ။ တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်သ့ဉ်တဖဉ်အံၤ ကဘဉ်အိဉ်ကွဲးဟ်လီၤအသးလၢ ထံကီၢ်အံၤ **“တၢ်သူဉ်ထိုင်ထံကီၢ်တၢ်ဘျုးသဲးခိဉ်သ့ဉ်”** အပူၤန့ဉ်လီ။ သန့ဒီး တၢ်မၤလၢအထီဒါဒီးမၤတံာ်တံာ် ပပှၤကလုာ်အတၢ်အိဉ်စံာ်အိဉ်ကျၢၤ ဒီးအတၢ်လဲၤထိုင်လဲၤထီတဖဉ် မ့ၢ် **“ကလုာ်ခိဉ်စိ သန့ဒီးမိၤစိရိၤသန့”** တဖဉ်န့ဉ်လီ။

ကညီဒီးကလုာ်စာဖိဉ်ကရၢ တၢ်တီခိဉ်ရိဉ်ဖဲအပူၤ, တၢ်မၤလာပဲၤ ကညီကလုာ် အတၢ်မိဉ်န့ဉ်သးလီ ကန့ၢ်အင်္ဂါ ကညီကလုာ်တဖဉ် ဘဉ်ဟ့ဉ်လီၤအသးသမူ, အကွၢ်အဂီၢ်, အသ့ဉ်အထံဒီးအတၢ်စုလီၢ်ခိဉ်ခိဉ် တဆံးတစုၤဘဉ်။ တုၤ

ဆာကတီအံၤ နိပပုၤကလုာ် အတၢ်မိၣ်န့ၢ်သးလီၤအသိး တၢ်မၤလၢပုၤထီၣ်အီၤတန့ၢ်ဒီးဘၣ်. တၢ်ဂဲၤလိာ်ဆူညါအပူၤ , နိ ၁၉၄၈ နံၣ် လါဖျါတြုၤအါရံၣ် (၁၁) သီ ကညီကလုာ်တဖၣ် ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲဒၣ် ကညီကလုာ်အသူးသ့ၣ်က့ၢ်ဂီၤ, အတၢ် မိၣ်န့ၢ်သးလီၤ, အတၢ်ယူတၢ်ဖိး, ယူယူဖိးဖိးအသိး အလီၤအိၣ်ဝဲဒၣ်လၢ ပုၤကညီကလုာ် လၢမုၢ်မဆါတန့ၢ်အံၤတဖၣ် ကဘၣ်ဟံးယာ်,စိာ်မူစိာ်ဂဲၤဒီးမၤဖျါထီၣ်အိၣ်လံၤမိၢ်ပုၤန့ၢ်လီၤ.

ပုၤကညီကလုာ်အတၢ်မိၣ်န့ၢ်သးလီၤတဖၣ်ကလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်အဂီၢ်အလီၤအိၣ်လၢကညီဖိကိးနီၢ်ဂၤဒီး,ကညီ ပုၤဖိၣ်တၢ်စုကဝဲၤကရၢကိးဖုဒီး,ကညီထံၣ်ဂီၢ်ကိာ်သးပၣ်တံၣ်တဖၣ်ဒီးကညီကရၢသဘူၤခဲလၢာ်ကဘၣ်ထီၣ်ယူထီၣ်ဖိး, ဂဲၤလိာ်မၤသကိးအီၤလၢ အသန့ၣ်, လၢအလီၤအကျဲ, နိအတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်, ဒီးတၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါ အိၣ်ဝဲဒီးအီၤ စုာ်စုာ်အသိး န့ၢ်လီၤ. တၢ်ကဘၣ်ဟံးဖိၣ်မၤသကိးတၢ်ဒီးဟ့ၣ်လီၤပသး လၢပပုၤကလုာ် အတၢ်လိၣ်ဘၣ် နီၢ်နီၢ် အဖိခိၣ်ဒီးဆာကတီၢ်ဒီး ထံၣ်ဂီၢ်ကိာ်သး တၢ်အိၣ်သးအိၣ်ထီၣ်ဝဲအသိးန့ၢ်လီၤ. ကတီၢ်ခဲအံၤ ပအိၣ်ဒီး တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ် လၢပပုၤကလုာ်ကိးဂၤဒီး ကဟံးဖိၣ်မၤသကိးတၢ် လၢထံၣ်ဂီၢ်ကိာ်သးတၢ်ဂဲၤလိာ်အကျဲအံၤ လၢပလီၢ်ပကျဲဒီးပသန့ၣ်ဒၣ်ပဝဲစုာ်စုာ်န့ၢ်လီၤ. ကျဲအိၣ် စုာ်ကိးဝဲအါဘိ လၢပကမၤတၢ်လၢပပုၤကလုာ် အတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်အဂီၢ်န့ၢ်လီၤ. ကယဲာ်တၢ်လၢပဖံးအီၤမၤအီၤတမံၤ လၢလၢန့ၢ်ပကဘၣ်ပညိၣ်အီၤဆူတၢ်မၤလၢပုၤပပုၤကလုာ်အတၢ်မိၣ်န့ၢ်သးလီၤဒီး အိၣ်ဆာထၢၣ်လၢပပုၤကလုာ်အတၢ် ဟံးသးဒီးအတၢ်မုၢ်တၢ်အဖိခိၣ်န့ၢ်လီၤ. ပကဘၣ်ဖိၣ်လိာ်သကိးပစု ဒီးဂဲၤလိာ်သကိးအီၤ ယူယူ လၢကညီဒီကလုာ် နီၢ်တယၢ်တဘျီဃီအဖိလၢန့ၢ်လီၤ.

ဆာကတီၢ်အံၤ မုၢ်တၢ်အိၣ်သးလၢ အတၢ်တၢ်ဒီး ပကညီဒီတကလုာ် ယုာ်ဒီးကလုာ်န့ၢ်ထံဖိကိာ်ဖိတဖၣ် ခဲလၢာ် န့ၢ်လီၤ. ကီၢ်ပယီၤသးဟံးန့ၢ်ဆူၣ် ထံကီၢ်တၢ်စိတၢ်ကမိၤ ဝဲ (၂၀၂၁) နံၣ်, မုၢ်တၢ်လၢ အထီၣ်ဒါလိာ်သးဒီး ကညီဒီကလုာ် စၢဖိၣ်ကရၢ ယုာ်ဒီး ကလုာ်န့ၢ်တဖၣ်ခဲလၢာ်, အတၢ်မိၣ်န့ၢ်သးလီၤလၢ တၢ်ကသ့ၣ်ထီၣ် ဝဲဒၣ်ဒေရၢၣ်ဒိၣ်မိၣ်ကရၢၣ်စံၣ်ကီၢ် စၢဖိၣ် အတၢ်ပညိၣ်ဒီးတၢ်မၤအက့ၢ်အဂီၢ်တဖၣ်န့ၢ်လီၤ. နိကလုာ်န့ၢ်တဖၣ် ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဒီး ပယီၤကလုာ်ဒိၣ်စိသန့ ဒီး သးမိၢ်စိရိၤသန့တၢ်ပၤတၢ်ပြးအသိး ကလုာ်န့ၢ်ပုၤပယီၤဖိသ့ၣ်တဖၣ်စုာ်ကိး ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဒီး သးမိၢ်စိရိၤသန့ အတၢ်ပၤတၢ်ပြးတဖၣ်လၢ အထီၣ်ဒါ ဒိၣ်မိၣ်ကရၢၣ်စံၣ် တၢ်မၤအကျဲဒီး ကလုာ်န့ၢ်တဖၣ်အတၢ်အိၣ်မူ အတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤ ထီၣ်အဂီၢ်န့ၢ်လီၤ. ပကဘၣ်ဟံးဖိၣ်မၤသကိးတၢ်လၢ မိၢ်စိရိၤသန့ ကလီၤပီၢ်ကွၢ်အဂီၢ်န့ၢ်လီၤ. ကညီဖိလၢအအိၣ်လၢ တၢ်လီၢ်တပူၤလၢလၢကဘၣ်ဟံးဖိၣ်မၤသကိးတၢ်ဒီး ကလုာ်န့ၢ်တဖၣ်ခဲလၢာ် ဒီးထီၣ်ဒါမၤလီၤပီၢ်ကွၢ် ကလုာ်ဒိၣ်စိသန့ဒီး တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်အက့ၢ်အဂီၢ် ကိးမံၤဒီးလၢ အမၤထီၣ်ဒါကညီ ကလုာ်အတၢ် အိၣ်စံာ်အိၣ်ကျၢၤ, ယုာ်ဒီးကလုာ်န့ၢ်ထံဖိကိာ်ဖိ ခဲလၢာ်အတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်တဖၣ်န့ၢ်လီၤ.

**ယပုၤကလုာ်ကညီဖိ, အိၣ်ကလုာ်ခိၣ်န့ၢ်သိၣ်ခူခဲလၢာ်သ့ၣ်သ့ၣ်,**

လၢခံကတၢ် ယဟ့ၣ်သဆၣ်ထီၣ်ဘၣ် ပပုၤကညီကလုာ်ခိၣ်န့ၢ်, သိၣ်န့ၢ်, ထံဖိကိာ်ဖိကမုၢ် ဒီးခါဆူညါ သ့ၣ်စၢ် သးဘိၣ်,စၢၤသ့ၣ်သီခဲလၢာ်လၢ ဝဲတၢ်မၤလၢကပီၤ “**ကညီဒီကလုာ်မုၢ်န့ၢ်**” အံၤ လၢတၢ်မၤလၢပုၤ ကညီဒီကလုာ် အတၢ် မိၣ်န့ၢ်သးလီၤအဂီၢ်, တၢ်ဂဲၤလိာ်ဆူညါအပူၤ, ပကဂီၢ်ကိာ်ထီၣ်ပသးဒီး ပပုၤကလုာ်အက့ၢ်အဂီၢ်အသူးအသ့ၣ်တဖၣ်ဒီး ပကပညိၣ် ဒီးကွၢ်စုာ်ယီၤဆူ ပပုၤကလုာ်အတၢ်မိၣ်န့ၢ်သးလီၤ, ပထံၣ်ဂီၢ်ကိာ်သး အတၢ်ပညိၣ်ကွၢ်စိ လၢအကဒူးအိၣ်ထီၣ် ပပုၤကလုာ်အတၢ်အိၣ်စံာ်အိၣ်ကျၢၤ ဒီးအတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်အဂီၢ်န့ၢ်တက့ၢ်. ပကအိၣ်စုာ်ကိးဒီး တၢ်ဟံးလီၤသး ကျၢၤ မုဆူလၢ တၢ်ကထီၣ်ဒါမၤလီၤမၤကွၢ် ပပုၤကလုာ်အန့ၣ်အဒါ လၢအမုၢ် ပုၤလၢအစူးကါ “**ကလုာ်ဒိၣ်စိသန့ ဒီး မိၢ်စိရိၤ သန့**” တဖၣ်န့ၢ်တက့ၢ်. တၢ်မၤအပူၤ, ပကအိၣ်ဒီး တၢ်သးခူတလုာ်, တၢ်ဟံးလီၤသးကျၢၤမုဆူဒီး တၢ်မၤနၢၤအဂီၢ် ပက သ့ၣ်ထီၣ်ပပုၤကလုာ် အတၢ်ယူတၢ်ဖိး, ဟံးယာ်ကလုာ်အသူးသ့ၣ်က့ၢ်ဂီၤ ဒီးမၤလၢပုၤ ပကညီကလုာ် အတၢ်မိၣ်န့ၢ် သးလီၤ, နိကညီဒီတကလုာ် ဟံးဖျါထီၣ်အီၤဝဲ “**၁၉၄၈ နံၣ် လါဖျါတြုၤအါရံၣ် (၁၁) သီ**” အန့ၢ်အသိးတက့ၢ်. မိ ပကဂဲၤလိာ်သကိးအီၤလၢ ပသန့ၣ်ဒၣ်ဝဲစုာ်စုာ်, အိၣ်ဒီးတၢ်န့ၢ် အလၢအပုၤလၢ ပကတုၤယီၤဆူ ပပုၤကလုာ် အတၢ် မိၣ်န့ၢ်သးလီၤမၤန့ၢ်တက့ၢ်. မိကညီကလုာ်ကမုၢ်ဝဲကလုာ်တကလုာ်လၢအမူဝဲဒီးလဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်န့ၢ်တက့ၢ်.

**“မိယပုၤကလုာ်ကညီဖိကိးဒီးနီၢ်ဂၤဒီးကအိၣ်စံာ်အိၣ်ကျၢၤဘၣ်ဝဲဒၣ်ပုၤတကလုာ်အသိးဒီးလဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်ဒၣ်လၢ ပပုၤကလုာ်အတၢ်ယူတၢ်ဖိးအတၢ်ဂဲၤလိာ်သကိးအဖိန့ၢ်တက့ၢ်.”**

\*\*\*\*\*



**ကေအဲန်ယူ-ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး**

**ဗဟိုဌာနချုပ်**

**ကော်သူးလေ**

**www.knuhq.org**

**(၇၇) နှစ်မြောက် ကရင်အမျိုးသားနေ့ အထိမ်းအမှတ် ပြောကြားသော**

**ကေအဲန်ယူ-ကရင်အမျိုးသား အစည်းအရုံး ဥက္ကဋ္ဌ၏ မိန့်ခွန်း**

နေ့ရက် - ထေးကူလဆန်း (၁၄) ရက်၊ ၂၇၆၄ ခုနှစ်

ဖေဖော်ဝါရီလ (၁၁) ရက်၊ ၂၀၂၅ ခုနှစ်

**ကရင်အမျိုးသားအပေါင်းတို့၊**

၂၀၂၅ ခုနှစ် ဖေဖော်ဝါရီလ (၁၁) ရက်နေ့ဟာ (၇၇) နှစ် ပြည့်မြောက်တဲ့ “ကရင်အမျိုးသားနေ့” ပဲ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒီ ကရင်အမျိုးသားနေ့မှာ ကရင်တမျိုးသားလုံး ဘေးရန်ကင်းဝေးလျက် ကြီးပွားတိုးတက်ကာ လူမျိုးတမျိုးရဲ့ ကြံ့အင် လက္ခဏာ၊ ဂုဏ်သိက္ခာတွေနဲ့ ပြည့်ဝပါစေကြောင်း ဆုမွန်ကောင်းတောင်းလိုက်ပါတယ်။ ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ သမိုင်းမှာ ပထမဆုံးအကြိမ်အဖြစ် ကရင်လူမျိုးများဟာ ကရင်လူမျိုးရဲ့ ဖြစ်တည်မှု၊ ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ သဘောထားရပ်တည်ချက်၊ လိုလားချက် နဲ့ ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ စည်းလုံးညီညွတ်မှုကို ပြသခဲ့တာဖြစ်ပါတယ်။ ဒီနေ့ဟာ ကရင်တမျိုးသားလုံး အတွက် မွန်မြတ်တန်ဖိုးကြီး လှတဲ့နေ့တနေ့ ဖြစ်လို့ “ကရင်အမျိုးသားနေ့” အဖြစ်လည်း ဂုဏ်ပြုသတ်မှတ်ထားခဲ့တာ ဖြစ်ပါတယ်။

ပထမဦးစွာ နေရာအနှံ့အပြားမှာ ရောက်ရှိနေထိုင်နေကြတဲ့ ကရင်လူမျိုးများကို မိမိကိုယ်ကို ကရင်လူမျိုး အဖြစ် သတ်မှတ်ပြီးထည့်သွင်းရေတွက်ကာ ကရင်အမျိုးသားနေ့ ကို စုရုံးကျင်းပအောက်မေ့ သတိရကြတဲ့အတွက် ကျေးဇူးတင်ကြောင်း ပြောကြားလိုပါတယ်။ ကရင်အမျိုးသားနေ့ကို ဂုဏ်ပြုကျင်းပတာဟာ မိမိကိုယ်ကို ကရင်လူမျိုးအဖြစ် အသိအမှတ်ပြု ဂုဏ်ပြုကြခြင်းလည်း ဖြစ်ပါတယ်။

ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ သမိုင်းတလျှောက်လုံးမှာ အုပ်ချုပ်မင်းလုပ်တဲ့သူတွေရဲ့ ဖိနှိပ်မှုတွေ၊ အနိုင်ကျင့်မှုတွေ၊ ကျွန်ုပ်တို့မူတွေ၊ မတရားပြုကျင့်မှုတွေကို ခံခဲ့ရတာကြောင့် လူမျိုးတမျိုးကဲ့သို့ ရပ်တည်ရှင်သန်ပြီး ဒီလို ဖိနှိပ်အနိုင်ကျင့် ကျွန်ုပ်တို့မတရားပြုကျင့်မှုတွေကနေ ကင်းဝေးဖို့ တနေရာကနေ တနေရာကို ပြောင်းရွှေ့နေထိုင်ခဲ့ကြပါတယ်။

ဒီနိုင်ငံကို ကရင်လူမျိုးတွေ ဝင်ရောက်ပြီး လွတ်လပ်စွာနဲ့ နှစ်ပေါင်းများစွာ အခြေချခဲ့ပြီးတဲ့နောက်မှာ အခြားသော လူမျိုးများလည်း ဝင်ရောက်လာခဲ့ကြပြီး ဗမာလူမျိုးတို့ဟာ လူဦးရေများပြားပြီး ဒီနိုင်ငံကို ခေတ်အမျိုးမျိုးမှာ ပုံစံအမျိုးမျိုးနဲ့ ကြီးစိုးချယ်လှယ်ခဲ့ကြပါတယ်။ ကရင်လူမျိုးတို့ဟာ ဖိနှိပ်ချုပ်ခြယ်မှုတွေကို ကင်းဝေးဖို့ သစ်တောများ၊ တောင်တန်းများကြားမှာ ပြောင်းရွှေ့သွားရောက်နေထိုင်ကြရင်း တောသူတောင်သားများ ဖြစ်လာကြရပါတယ်။

အင်္ဂလိပ်တို့ ဗမာပြည်ကို သိမ်းပိုက်အုပ်စိုးပြီးနောက် အနောက်နိုင်ငံမှ သာသနာပြုများ ဗမာပြည်ကို ရောက်ရှိလာပြီး ကရင်လူမျိုးတို့ကို တွေ့ရှိခဲ့ကာ နိုင်ငံအတွင်းမှာ ရှိနေတဲ့ ကရင်လူမျိုးတွေကြား သာသနာပြုနိုင်ဖို့ ကရင်စာပေများကို ပြုစုပေးခဲ့ကြကာ စာသင်ကျောင်းများလည်း တည်ထောင်ပေးခဲ့ကြပါတယ်။ ကရင်လူမျိုးတွေ ပညာသင်ကြားခွင့်ရရှိခဲ့ပြီး ပညာတတ်မြောက်လာကာ ကရင်လူမျိုးအများအပြား နိုင်ငံတကာထိတိုင် ပညာသွားရောက်

သင်ယူနိုင်ခဲ့ကြပါတယ်။ ကရင်လူမျိုးတွေထဲမှာ စာတတ်မြောက်တဲ့သူတွေ၊ ပညာတတ်တွေ ပေါ်ထွန်းလာခဲ့ပါတယ်။ စာတတ်မြောက်ခြင်းနဲ့ ပညာတတ်မြောက်ခြင်းတွေကြောင့်ပဲ ကရင်လူမျိုးတို့ မျက်စိပွင့် နားပွင့်လာကာ ကရင်လူမျိုးတို့ တိုးတက်ဖို့အတွက် ကြိုးစားလုပ်ဆောင်လာခဲ့ကြပါတယ်။ ကရင်အမျိုးသားခေါင်းဆောင်များဟာ ကရင်အဖွဲ့အစည်းများကို ဖွဲ့စည်းတည်ထောင်လာကြပြီး “ဒေါကလူကရင်အမျိုးသားအသင်း” ဟာ ပထမဦးဆုံး တည်ထောင်ခဲ့တဲ့ အဖွဲ့အစည်းတခုပဲ ဖြစ်ပါတယ်။

ကရင်လူမျိုးတွေ နိုင်ငံရေးနိုးကြားလာပြီး နိုင်ငံရေးလှုပ်ရှားမှုတွေကို စုပေါင်းဆောင်ရွက်ကြတာ ပိုမိုများပြားလာခဲ့ပါတယ်။ တချိန်တည်းမှာပဲ နိုင်ငံရေးဖြစ်ထွန်းမှုတွေအရလည်း ကရင်လူမျိုးတွေဟာ အခြားသော ကရင်အဖွဲ့အစည်းတွေကို ဖွဲ့စည်းတည်ထောင်လာခဲ့ကြပါတယ်။ ကရင်လူမျိုးတွေဟာ လူမျိုးတမျိုးအနေနဲ့ ရပ်တည်ပြီး ဘဝနေထိုင်မှု တိုးတက်မြင့်မားဖို့အတွက်ဆိုရင် ကိုယ့်လူမျိုးရဲ့ ကံကြမ္မာကိုဖန်တီးပြီး စီမံအုပ်ချုပ်နိုင်တဲ့ သီးခြားနိုင်ငံတခု ရှိဖို့ လိုတယ်ဆိုတာကို သိရှိလာခဲ့ကြပါတယ်။ ကရင်လူမျိုးတို့ သီးခြားနိုင်ငံအဖြစ် ရပ်တည်ရရှိနိုင်ဖို့ အင်အားတို့ ဆီကနေ တောင်းဆိုတဲ့ ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ လှုပ်ရှားမှုတွေလည်း ရှိလာပါတယ်။ ဒါပေမယ့်လည်း အင်အားတို့အုပ်စိုးနေတဲ့ကာလမှာ ကရင်နိုင်ငံကို အသိအမှတ်ပြု ပေးအပ်ခြင်း မပြုခဲ့ပါဘူး။ ဗမာပြည်ကို အင်အားတို့ လွတ်လပ်ရေးပေးခဲ့တဲ့ အချိန်မှာလည်း ကရင်နိုင်ငံအဖြစ် သတ်မှတ်ပေးအပ်ခဲ့တာလည်း မရှိတာကြောင့် ကရင်လူမျိုးတွေဟာ သီးခြားနိုင်ငံ ရရှိဖို့ ထပ်မံလှုပ်ရှားခဲ့ကြပါတယ်။ ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ နိုင်ငံရေး လိုလားချက်တွေ ပြည့်ဝရရှိနိုင်ဖို့ အရှိန်မြှင့်တင် ဆောင်ရွက်နိုင်ဖို့အတွက် ၁၉၄၇ ခုနှစ် ဖေဖော်ဝါရီလ (၅) ရက်နေ့မှာ ကရင်အဖွဲ့အစည်းတွေ အားလုံး ပူးပေါင်းပြီး “ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး” အဖြစ် ရပ်တည်ခဲ့ကြပါတယ်။ အဲဒီအချိန်ကစလို့ ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံးဟာ ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ သီးခြားနိုင်ငံရရှိဖို့နဲ့ ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ အခွင့်အရေးတွေ ရရှိဖို့အတွက် ရပ်တည်လှုပ်ရှားခဲ့တာ ဖြစ်ပါတယ်။

ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံးရဲ့ ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ လိုလားချက်ဖြစ်တဲ့ ကရင်ပြည်ရရှိရေး တောင်းဆိုချက်ကို ထောက်ခံဖော်ပြဖို့အတွက် ၁၉၄၈ ခုနှစ် ဖေဖော်ဝါရီလ (၁၁) ရက်နေ့မှာ ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံးရဲ့ ဦးဆောင်မှု နဲ့ စီစဉ်ညွှန်ကြားမှုအရ တစ်နိုင်လုံးမှာရှိတဲ့ ကရင်လူမျိုးတွေ၊ နေရာအနှံ့အပြားမှာ၊ မြို့ကြီးပြကြီးတွေမှာ လူဦးရေ (၄) သိန်းကျော်အထိ မိမိနေရာဒေသအလိုက် စုရုံးခဲ့ကြပြီး ကိုင်ဆောင်တောင်းဆိုဖော်ပြကြွေးကြော်ခဲ့တဲ့

- (၁) ကရင်ပြည် ချက်ခြင်းပေး
- (၂) ကရင်တကျပ် ဗမာတကျပ် ချက်ခြင်းပြ
- (၃) ပြည်တွင်းစစ် အလိုမရှိ
- (၄) လူမျိုးရေး အဓိကရုဏ်း အလိုမရှိ

ဆိုတဲ့အချက်တွေဟာ ကိုယ့်ကံကြမ္မာ ကိုယ်ဖန်တီးခွင့်၊ အမျိုးသားတန်းတူရေး၊ ငြိမ်းချမ်းရေး နဲ့ အပြန်အလှန် အသိအမှတ်ပြုလေးစားလျက် အေးချမ်းစွာ ယှဉ်တွဲနေထိုင်ရေးတို့ကို ဖော်ကျူးပြီး ငြိမ်းချမ်းစွာ ငြိမ်ဝပ်စွာ ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ နိုင်ငံရေးလိုလားချက်၊ ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ သဘောထားတွေကို ထုတ်ဖော်ခဲ့ကြတာ ဖြစ်ပါတယ်။

အဲဒီနေ့ဟာ ကရင်သမိုင်းတလျှောက်မှာ ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ စည်းလုံးညီညွတ်မှု၊ လိုလားချက်၊ ရပ်တည်ချက်တို့ကို ထုတ်ဖော်ပြသခဲ့တဲ့ ပထမ ဦးဆုံးအကြိမ်လည်း ဖြစ်ပါတယ်။ ကရင်သမိုင်းထဲမှာ အဲဒီနေ့ကို အမြဲတမ်း အောက်မေ့သတိရဖို့၊ တန်ဖိုးထားဖို့၊ ဂုဏ်ပြုဖို့အတွက် ၁၉၅၃ ခုနှစ်၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၃ ကနေ ၂၅ ရက်နေ့အထိ ပထမဦးဆုံးကျင်းပတဲ့ ကော်သူးလေကွန်ဂရက်မှာ အဲဒီနေ့ကို “ကရင်အမျိုးသားနေ့” အဖြစ် အသိအမှတ်ပြု သတ်မှတ်ခဲ့ပါတယ်။ အဲဒီနေ့ကို ကရင်တမျိုးသားလုံးကလည်း “ကရင်အမျိုးသားနေ့” အဖြစ် လက်ခံအသိအမှတ်ပြု ဂုဏ်ပြုကြပါတယ်။

**ကရင်အမျိုးသားအပေါင်းတို့၊**

ကျနော်တို့ဟာ လူမျိုးတမျိုးရဲ့ ကြန်အင်လက္ခဏာနဲ့ အပြည့်အဝရှိတဲ့ လူမျိုးဖြစ်ပါတယ်။ ကျနော်တို့မှာ သမိုင်း၊ စာပေ၊ ဘာသာစကား၊ ထုံးတမ်းစေလေ့၊ ယဉ်ကျေးမှု၊ အသက်မွေးမှုပုံစံ၊ နေထိုင်ရာ ဒေသများ သီးသန့်ရှိပြီး လူမျိုးတမျိုးအနေနဲ့ ရပ်တည်ရှင်သန်နေတာ ဖြစ်ပါတယ်။ အဲဒါအပြင် ကျနော်တို့ဟာ ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ ကရင်လူမျိုး တို့ရဲ့ သီးသန့် ဝိသေသလက္ခဏာတွေ ဖြစ်တဲ့ ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ နှစ်တွေ ရေတွက်ပုံ၊ လတွေ ရေတွက်ပုံ၊ ကရင်အမျိုး သားနှစ်သစ်ကူးနေ့၊ ကရင်အမျိုးသားအလံတော် နဲ့ ကရင်အမျိုးသားသီချင်းတို့ လည်း ရှိပါတယ်။

ကျနော်တို့ ကရင်လူမျိုးတွေရှင်သန်တိုးတက်နေတဲ့ လူမျိုးတမျိုးဖြစ်ဖို့အတွက် ကရင်အမျိုးသားတို့ ဝိသေသ ဂုဏ်အင်တွေဟာ ကရင်လူမျိုးတိုင်းရဲ့ ဘဝတွေနဲ့အတူ ရှင်သန်နေဖို့လိုအပ်ပါတယ်။ ကျနော်တို့ ကရင်လူမျိုးတိုင်း ကရင်လူမျိုးသမိုင်းကြောင်း၊ ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ ကြန်အင်လက္ခဏာ၊ မှတ်တမ်းမှတ်ရာ တွေကို သိရှိထားဖို့ လိုအပ်ပြီး နေ့စဉ်အသက်တာမှာလည်း ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ စကား၊ စာပေ၊ ယဉ်ကျေးမှု တို့ကို တန်ဖိုးထား ထိန်းသိမ်းပြီး လူမျိုးရဲ့ လက္ခဏာအနေနဲ့ ဂုဏ်ယူသုံးစွဲရမှာဖြစ်ပါတယ်။

တို့အတူပဲ ဒီနိုင်ငံမှာ လူမျိုးတမျိုးကြီးပွားတိုးတက်ဖို့အတွက်ဆိုရင် လူမျိုးတမျိုးဟာ “လွတ်လပ်မှု၊ တန်းတူ ညီမျှမှု၊ ကိုယ့်ကံကြမ္မာကိုယ်ဖန်တီးခွင့်” စတဲ့ အခွင့်အရေးတွေ ရှိရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒီအခွင့်အရေးတွေဟာ နိုင်ငံရဲ့ “ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ” ထဲမှာ ထည့်သွင်းရေးသားထားရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ကျနော်တို့ လူမျိုးရဲ့ ဖြစ်တည်မှု ရေရှည် တည်တံ့ဖို့နဲ့ ကြီးပွားတိုးတက်မှုတို့ကို ဆန့်ကျင်တဲ့ အဟန့်အတားဖြစ်စေတဲ့ ဝါဒ နဲ့ လုပ်ရပ်တွေဟာ “မဟာလူမျိုးကြီး ဝါဒ နဲ့ အာဏာရှင်ဝါဒ” တွေပဲ ဖြစ်ပါတယ်။

ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံးရဲ့ ဦးဆောင်မှုအောက်မှာ ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ လိုလားချက်တွေ ရရှိဖို့အတွက် ကရင်လူမျိုးတွေဟာ အသက်၊ ကိုယ်လက်အင်္ဂါ၊ သွေးချွေး နဲ့ စည်းစိမ်ဥစ္စာတွေ ပေးဆပ်ခဲ့ရတာ မရေမတွက်နိုင် အောင် ပါဘဲ။ ဒီနေ့ဒီအချိန်ထိ ကျနော်တို့ လူမျိုးတွေရဲ့ လိုလားချက်တွေလည်း ပြည့်ဝအောင်မြင်မှု မရရှိသေးပါဘူး။ ရှေ့ဆက် လှုပ်ရှားဆောင်ရွက်ရမယ့်အရာတွေအဖြစ် ၁၉၄၈ ခုနှစ် ဖေဖော်ဝါရီလ (၁၁) ရက်နေ့က ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ ဂုဏ်လက္ခဏာ၊ လိုလားချက်၊ စည်းလုံးညီညွတ်မှုတွေကို ကရင်လူမျိုးတွေ စုစည်းညီညွတ်စွာ ထုတ်ဖော်ပြသခဲ့သလို ဒီနေ့ဒီအချိန်ခါမှာလည်း ဆက်လက် ကိုင်စွဲ၊ ရပ်တည်လှုပ်ရှားပြီး အကောင်အထည်ဖော်သွားရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

ကရင်လူမျိုးတို့ လိုလားချက်တွေ ပြည့်ဝ ရရှိနိုင်ဖို့အတွက် ကရင်လူမျိုးတိုင်း၊ ကရင်လက်နက်ကိုင် အဖွဲ့ အစည်းတိုင်း၊ ကရင်နိုင်ငံရေးပါတီတိုင်း နဲ့ ကရင်လူမှုအဖွဲ့အစည်းတိုင်း စည်းလုံးညီညွတ်မှုကို တည်ဆောက်ပြီး မိမိကဏ္ဍ၊ မိမိနေရာမှာ တတ်သည့်အတိုင်း အင်အားရှိသည့်အတိုင်း လှုပ်ရှားဆောင်ရွက်သွားကြရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ကရင်လူမျိုး ကြီးပွားတိုးတက်ဖို့အတွက် လုပ်ဆောင်နိုင်တဲ့နည်းလမ်းများစွာလည်း ရှိပါတယ်။ ကျနော်တို့ လုပ်ဆောင် သမျှတိုင်းဟာ ကျနော်တို့လူမျိုးရဲ့ လိုလားချက်နဲ့ ကျနော်တို့ လူမျိုးရဲ့ သဘောထား နဲ့ ဖြစ်တည်မှုတွေအပေါ်မှာ ရပ်တည်ဆောင်ရွက်ဖို့ကို ဦးတည်ရေးရှုရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ကရင်အမျိုးသားအလံတော်တခုတည်းအောက်မှာ စည်း လုံးညီညွတ်စွာ လက်တွဲပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်သွားကြရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

လက်ရှိအချိန်ဟာ ကရင်တမျိုးသားလုံးနဲ့ အခြားလူမျိုးများ၊ ပြည်သူလူထုများ အားလုံးအတွက် စိန်ခေါ်မှု ကြီးမားတဲ့ အခြေအနေတရပ်ပဲ ဖြစ်ပါတယ်။ (၂၀၂၁) ခုနှစ် ဗမာစစ်တပ်ရဲ့ တိုင်းပြင်အာဏာကို အဓမ္မလုယူ အာဏာ သိမ်းခဲ့တာဟာ ကရင်အမျိုးသားနဲ့ လူမျိုးစုတွေရဲ့ လိုလားချက်ဖြစ်တဲ့ ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီပြည်ထောင်စု တည် ဆောက်ရေး ရည်ရွယ်ချက်နဲ့ လုပ်ငန်းစဉ်တွေကို ဆန့်ကျင်မျက်ကွယ်ပြုခဲ့တာပဲ ဖြစ်ပါတယ်။ လူမျိုးစုတွေဟာ ဗမာ မဟာလူမျိုးကြီးဝါဒ နဲ့ စစ်အာဏာရှင်ဝါဒ တွေကို ရင်ဆိုင်ကြုံတွေ့ ခဲ့ရလို မဟာလူမျိုးတွေဟာလည်း ဒီမိုကရေစီ လမ်းစဉ်နဲ့ လူမှုဘဝ ကြီးပွားတိုးတက်ရေးကို မျက်ကွယ်ပြုတဲ့ စစ်အာဏာရှင်ဝါဒီတို့ရဲ့ အုပ်ချုပ်ရေးကို ကြုံတွေ့ နေရတာလည်း ဖြစ်ပါတယ်။ အာဏာရှင်ဝါဒ ပြုလဲကျဖို့ ကျနော်တို့အားလုံး စုပေါင်းဆောင်ရွက်ကြရမှာ ဖြစ်ပါ တယ်။ နေရာအနှံ့အပြားမှာ ရှိနေတဲ့ ကရင်လူမျိုးတွေအနေနဲ့ ကိုယ်ရှိတဲ့နေရာက လူမျိုးစုတွေနဲ့ လက်တွဲပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်ပြီး ကရင်လူမျိုးတို့ရဲ့ ဖြစ်တည်မှု ရေရှည်တည်တံ့ခြင်း နဲ့ လူမျိုးစုများ ပြည်သူလူထုများရဲ့ ဖွံ့ဖြိုးတိုး

တက်ကြီးပွားခြင်းတို့ကို အဟန့်အတား ပြုနေတဲ့ ဒီအာဏာရှင်ဝါဒ နဲ့ သူ့ရဲ့ထောက်တိုင်တွေကို ဖြိုချတိုက်ဖျက် သွားကြဖို့ ဖြစ်ပါတယ်။

**ကရင်အမျိုးသားအပေါင်းတို့**

နိဂုံးချုပ်အနေနဲ့ ကရင်လူမျိုးခေါင်းဆောင်များ၊ ရဲဘော်ရဲဘက်များ၊ ပြည်သူ့လူထုများနဲ့ အနာဂတ် လူငယ်၊ မျိုးဆက်သစ်များအားလုံးကို ကျနော်တိုက်တွန်းလိုတာကတော့ “ကရင်အမျိုးသားနေ့” ကို ဂုဏ်ပြုခြင်းဟာ ကရင် တမျိုးသားလုံးရဲ့ လိုလားချက်တွေ ပြည့်ဝရရှိနိုင်ဖို့အတွက်ရှေ့ဆက်လှုပ်ရှားဆောင်ရွက်တဲ့အခါမှာ ကျနော်တို့ လူမျိုး ရဲ့စရိုက်လက္ခဏာ၊ ဂုဏ်သိက္ခာတွေကို ယူငင်ဝတ်ဆင်ပြီးကျနော်တို့လူမျိုးရဲ့လိုလားချက်၊ ကျနော်တို့လူမျိုးရဲ့ ရေရှည် တည်တံ့ရပ်တည်နိုင်ဖို့နဲ့ ကြီးပွားတိုးတက်ဖို့ ထားရှိတဲ့ ကျနော်တို့ရဲ့ နိုင်ငံရေးရည်မှန်းချက်တွေကို ဦးတည်ရှေးရှုသွား ကြဖို့ ဖြစ်ပါတယ်။ ကျနော်တို့ လူမျိုးရဲ့ ရန်သူဖြစ်တဲ့ “မဟာလူမျိုးကြီးဝါဒ နဲ့ အာဏာရှင်ဝါဒ” တို့ကို ကျင့်သုံးတဲ့သူ တို့ကို ဆန့်ကျင်ဖယ်ရှားသွားမယ်ဆိုတဲ့ သန္နိဋ္ဌာန်ကိုလည်း မြဲမြံစွာ ကိုင်စွဲရပ်တည်ထားရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ လုပ်ငန်း တွေကို အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်ရာမှာ ပျော်ရွှင်တက်ကြွမှုရှိဖို့၊ သန္နိဋ္ဌာန်ခိုင်မာဖို့နဲ့ အောင်မြင်မှုရရှိဖို့အတွက် ကျနော်တို့ ကရင်လူမျိုးတွေရဲ့ လိုလားချက်တွေကို ဖော်ပြခဲ့တဲ့ “၁၉၄၈ ခုနှစ် ဖေဖော်ဝါရီ (၁၁) ရက်နေ့” ကအတိုင်း ကျနော်တို့ လူမျိုးရဲ့ စည်းလုံးညီညွတ်မှုကို တည်ဆောက်ပြီး လူမျိုးရဲ့ ဂုဏ်အင်္ဂလက္ခဏာတွေကို ထိန်းသိမ်းကာ လုပ်ဆောင်သွားကြဖို့ ဖြစ်ပါတယ်။ ကျနော်တို့ လူမျိုးရဲ့ လိုလားချက်ကို ရက်စက်မယ် ဆိုတဲ့ ယုံကြည်မှု အပြည့်အဝနဲ့ ကျနော်တို့အားလုံး မိမိကျရာ ကဏ္ဍတခုချင်းစီမှာ လှုပ်ရှားဆောင်ရွက်သွားကြပါစို့။ ကရင်လူမျိုးဟာ ရှင်သန်တည် တံ့ပြီး ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက် ကြီးပွားတဲ့ လူမျိုးတမျိုး ဖြစ်စေရပါမယ်။

**“ကျနော်တို့ ကရင်လူမျိုးဟာ လူမျိုးတမျိုးအဖြစ် ရှင်သန်တည်တံ့ရပ်တည်ပြီး ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ကြီးပွားဖို့ ကျနော်တို့ ကရင်လူမျိုးတွေ အားလုံး စည်းလုံးညီညွတ်စွာ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ကြပါစို့”**

\*\*\*\*\*